



"Anti-UV Clone" 柴胡细胞提取物对HaCaT和HepG2细胞生长的影响研究

范静¹, 李育中¹, 沈霏¹, 王建光¹, 吕琦¹, 张鸽¹, 夏光敏², 陈穗云¹

1. 云南大学 生命科学学院, 云南 昆明 650091;

2. 山东大学 生命科学学院, 山东 济南 250100

The effect of the extracts from "Anti-UV Clone" on the growth of HaCaT and HepG2 cell lines

FAN Jing¹, LI Yu-zhong¹, SHEN Fei¹, WANG Jian-guang¹, LV Qi¹, ZHANG Ge¹, XIA Guang-min², CHEN Sui-yun¹

1. School of Life Sciences, Yunnan University, Kunming 650091, China;

2. School of Life Sciences, Shandong University, Jinan, 250100, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: [PDF \(778 KB\)](#) [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

摘要 实验利用噻唑蓝比色分析法(MTT法)研究"Anti-UV Clone"柴胡细胞株不同溶剂提取物对人角质上皮细胞(HaCaT细胞)和人肝癌细胞(HepG2细胞)生长的影响.实验表明,75%乙醇提取剩余物在低浓度时对HaCaT细胞的生长具有显著的促进作用,其中以加入质量浓度为2.50mg/L时效果最好,添加后HaCaT细胞的生长速率比空白对照高($43.71\pm1.23\%$).表明该提取物中存在促进HaCaT细胞生长的活性物质.而"Anti-UV Clone"柴胡细胞株石油醚、三氯甲烷、乙酸乙酯提取物则都会抑制HaCaT细胞和HepG2细胞的生长.其中石油醚和乙酸乙酯提取物对HaCaT细胞生长的抑制作用最强,在加入质量浓度为7.50mg/L时对HaCaT细胞的抑制率分别达($39.70\pm0.61\%$)%和($40.20\pm0.95\%$);而石油醚提取物对HepG2细胞生长的抑制作用最强,在加入质量浓度为7.50mg/L时对HepG2细胞生长的抑制率达($44.97\pm1.01\%$).

关键词: Anti-UV Clone 柴胡细胞 提取物 HaCaT细胞 HepG2细胞 MTT

Abstract: In this study, MTT assay was carried out to study the effect of different extracts from "Anti-UV Clone" (Obtained from *Bupleurum scorzonerifolium* Willd. *callus*) on the growth of human keratinocyte cells (HaCaT cells) and human hepatoma cells (HepG2 cells). The results showed that the growth of HaCaT cells was significantly promoted by the low concentration of 75% ethanol extract residue. And when at a concentration of 2.5mg/L, the cell growth rate was ($43.71\pm1.23\%$) higher than the blank control. It indicated that some active substances existing in the extract promoted the growth of human keratinocyte cells. But the other three extracts (petroleum ether, chloroform, ethyl acetates) all inhibited the growth of these two cell lines. Among them petroleum ether and ethyl acetates extracts showed the maximal inhibition effect on the growth of HaCaT cells, and the inhibition rates were ($39.70\pm0.61\%$) and ($40.20\pm0.95\%$) when the extract at a concentration of 7.50mg/L was added. Petroleum ether had the strongest inhibition rate as ($44.97\pm1.01\%$) on the growth of HepG2 cells when the extract at a concentration of 7.50mg/L was added.

Key words:

收稿日期: 2010-06-23;

通讯作者: 陈穗云(1970-), 女, 福建人, 教授, 主要从事药用植物的应用研究, E-mail: chensuiyun97@yahoo.com.cn.

引用本文:

范静, 李育中, 沈霏等. "Anti-UV Clone" 柴胡细胞提取物对HaCaT和HepG2细胞生长的影响研究[J]. 云南大学学报(自然科学版), 2010, 32(6): 705-709.

\$author.xingMing_EN,\$author.xingMing_EN,\$author.xingMing_EN et al. The effect of the extracts from "Anti-UV Clone" on the growth of HaCaT and HepG2 cell lines[J]. , 2010, 32(6): 705-709 .

没有本文参考文献

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 范静
- ▶ 李育中
- ▶ 沈霏
- ▶ 王建光
- ▶ 吕琦
- ▶ 张鸽
- ▶ 夏光敏
- ▶ 陈穗云

- [2] 李育中 范静 沈霏 王建光 杨菊芬 吕琦 马海英 夏光敏 陈穗云 . "Anti-UV Clone" 柴胡细胞提取物对UV-B照射HaCaT细胞的影响[J]. 云南大学学报(自然科学版), 2011, 33(4): 469-474 .

版权所有 © 《云南大学学报(自然科学版)》编辑部

编辑出版: 云南大学学报编辑部 (昆明市翠湖北路2号, 650091)

电话: 0871-5033829(传真) 5031498 5031662 E-mail: yndxxb@ynu.edu.cn yndxxb@163.com